

## السيرة الذاتية

### اسم الشخص الكامل



### وحيدة حسين

----- الجامعة المستنصرية - كلية التربية - قسم العلوم التربوية والنفسية

**Mobile:** 07728198527

**Email:** Email:whydthsyn55@gmail.com

### ملخص تعريفي:

#### ❖ كلمات مختصرة وليس فقرات مختصرة اضافة الى بعض الخبرات المهنية.

- الاسم الكامل: وحيدة حسين علي.
- بكالوريوس: تربية وعلم نفس جامعة بغداد - كلية التربية - ابن رشد 1990.
- ماجستير - علم نفس تربوي - جامعة بغداد - كلية التربية - ابن رشد - قسم العلوم التربوية والنفسية 1996
- دكتوراه - علم نفس تربوي، الجامعة المستنصرية - كلية التربية - قسم العلوم التربوية والنفسية - 2001

#### ❖ الشهادات الدراسية:

- شهادة الدكتوراه في علم النفس التربوي من الجامعة المستنصرية، قسم العلوم التربوية والنفسية.
- شهادة البكالوريوس في علم النفس التربويكلية التربية، الجامعة المستنصرية.

#### ❖ الجوائز والتكريم الأكاديمي

- الحصول على عدد من الدروع الابداعية وشهادات التكريم وكتب الشكر والتقدير

## ❖ الخبرة الأكاديمية والتدريس

- الإشراف على مجموعة من رسائل الماجستير والدكتوراه
  - 0 - الذكاء المكاني وعلاقته بالأسلوب المعرفي (البؤرة- الفحص) رسالة ماجستير.
  - 1 - الشفقة بالذات وعلاقتها بالتفاعل الاجتماعي - رسالة ماجستير ٢٠١٣.
  - 2 - تأجيل الإشباع الأكاديمي وعلاقته بالأسلوب المعرفي (التأمل - الاندفاع)، رسالة ماجستير ٢٠١٤.
  - 3 - القيادة الإبداعية وعلاقتها بالاتصال الإداري، رسالة ماجستير -٢٠١٤.
  - 4 - فاعلية برنامج ليبمان تدريبي لفلسفة الأطفال في تعلم التفكير لطلبة المرحلة الابتدائية، رسالة دكتوراه، ٢٠١٥.
  - 5 - فاعلية برنامج تدريبي مبني على التعلم المستند إلى الدماغ في تنمية التفكير التأملي لدى طالبات المرحلة الإعدادية، رسالة دكتوراه ٢٠١٦.
  - 6 - فاعلية حقيبة تدريبية للوعي في التقويم البديل لدى معلمي المرحلة الابتدائية ومدى استعمالهم له. رسالة دكتوراه، ٢٠١٨.
  - 7 - فاعلية برنامج تدريبي مستند لهيمنة جانبي الدماغ في تنمية عادات العقل / 2020
  - 8 - الرفاهية النفسية ودافعية التواد وعلاقتها بحيوية الضمير لدى مدرسي المرحلة الإعدادية /2022
  - 9 - مخططات الذات المعرفية وعلاقتها بالادراكات المتعددة للدافعية والبيئة الإدراكية المبدعة / أطروحة دكتوراه : 2022
  - 10 - التعلم الاجتماعي العاطفي وعلاقته بالمشاعر الايجابية واللياقة العقلية لدى طلبة المرحلة الثانوية/ اطروحة دكتوراه : 2023
- مناقشة مجموعة من رسائل الماجستير والدكتوراه في الجامعة المستنصرية وجامعة بغداد وجامعة ذي قار وبابل وديالى منها:-
  - المضامين التربوية للصحة النفسية في الفكر الإسلامي، رسالة دكتوراه - جامعة ديالى - كلية التربية - قسم الإرشاد التربوي.
  - التوافق النفسي وعلاقته بالسيطرة الدماغية، جامعة بغداد- كلية التربية، ابن رشد.
  - الذاكرة قصيرة المدى وعلاقتها بالسرعة الإدراكية، جامعة ذي قار - كلية التربية.
  - التنافس النرجسي وعلاقته بأسلوب التعلم النفسي والعصبي والتحكم بالتفكير لدى طلبة الجامعة
  - حماية الذات وعلاقتها بما وراء الانفعال
  - اللياقة العقلية وعلاقتها بما وراء الدافعية لدى طلبة الجامعة

## المقررات الدراسية التي تم تدريسها:

### ❖ للمرحلة الأولية

1. القياس والتقويم.
2. علم النفس العام.
3. علم النفس التربوي.
4. علم نفس الشخصية.
5. الاحصاء التربوي.
6. علم نفس التجريبي.
7. فروق فردية.
8. علم النفس المعرفي.
9. علم النفس الاجتماعي.
10. علم نفس النمو.
11. تعلم التفكير

❖ المواد التي تم تدريسها للعليا

❖ 1- الماجستير

❖ ١- نظريات تعلم

❖ ٢- علم النفس التربوي

❖ ٣- علم النفس معرفي

❖ ٤- علم النفس الإداري

❖ المواد التي تم تدريسها للعليا

أ- الماجستير

١- نظريات تعلم

٢- علم النفس التربوي

٣- علم النفس معرفي

٤- علم النفس الإداري

ب- الدكتوراه

- علم نفس النمو

٢- علم اللغة المعرفي

٣- مهارات تعلم التفكير

٤- المشاركة في حلقات دراسية لبلورة متغيرات بحثية

❖ الانتساب المهني او الجمعيات:

• النشاطات والانجازات:-

1. العمل في المكتب النفسي في اتحاد الطلبة للفترة من 1995 - 1998
2. العمل في وحدة الارشاد التربوي في رئاسة الجامعة المستنصرية للفترة من 2010 - 2011
3. عضو الاتحاد العام للأدباء والكتاب العراقيين

❖ الانتساب المهني او الجمعيات:

جمعية العلوم التربوية والنفسية/ جامعة بغداد

- جمعية الطفولة

جمعية حماية المرأة

• النشاطات والانجازات:-

النشاطات والانجازات:-

1. العمل في المكتب النفسي التابع لاتحاد الطلبة والشباب للفترة من 1995 - 1998.
2. العمل في وحدة الارشاد التربوي والبحث الاجتماعي في رئاسة الجامعة المستنصرية للفترة من 2010 - 2011.
3. العمل في مؤسسات المجتمع المدني وإقامة دورات في تمكين المرأة المعنفة، واستعادة دورها الحيوي في البيت والعمل.

4. عضو الاتحاد العام للأدباء والكتاب العراقيين (شاعرة).

### صدر مجموعتين شعريتين:

- تريتلات لأبنة الريح ١٩٩٨، دار الشؤون العراقية.

- في لا وعي نخلة - ٢٠١٩، اتحاد الأدباء والكتاب.

- أمومة قصيدة / 2023

### ❖ المنشورات العلمية

1. دراسة مقارنة للأساليب المعرفية عند طلبة الجامعة (رسالة ماجستير).
2. دراسة ارتباطية بين الابداع وبعض الخصائص النفسية للشعراء (رسالة دكتوراه).
3. الاغتراب وعلاقته بمفهوم الذات لدى معوقى الحرب (بحث منشور) مجلة جمعية العلوم التربوية والنفسية- جامعة بغداد - ٢٠٠٤.
4. اختبار نظرية (التطابق - التكامل) في اختيار الشريك، (بحث منشور) - مجلة جمعية العلوم التربوية والنفسية - جامعة بغداد - ٢٠٠٤.
5. تناذر السيارة المفخخة لدى طلبة الجامعة - (بحث منشور) مجلة جمعية العلوم التربوية والنفسية - ٢٠٠٥.
6. ظاهرة المخدرات لدى طلبة الجامعة- بحث ميداني (بحث منشور) مجلة جامعة النهريين ٢٠١٠.
7. التطرف وعلاقته بالاضطرابات السلوكية لدى طلبة الجامعة، بحث منشور - مجلة التربية - جامعة بابل.
8. الإصلاح النفسي والتربوي في فكر الإمام عليبحث منشور - العتبة العباسية - جامعة كربلاء - ٢٠١٢.
9. التفاعل الوالدي عبر الأجيال - بحث منشور، جامعة مؤتة - كلية التربية - قسم العلوم التربوية والنفسية - الأردن.
10. ظاهرة الفقر والبطالة لدى طلبة الجامعة- بحث منشور- جامعة اليرموك - كلية التربية - قسم العلوم التربوية والنفسية - ٢٠١٧ - الأردن - اربد.
11. استراتيجيات تقبل الإساءة من قبل الزوجة - الأستاذة - الطالبة (بحث منشور)، مجلة كلية التربية- الجامعة المستنصرية ٢٠١٦.
12. المسؤولية الأكاديمية وعلاقتها بالوعي الأخلاقي لدى اساتذة الجامعة، -بحث منشور -مجلة كلية التربية للبنات - جامعة بغداد.
13. مفهوم العدد لدى أطفال الرياض، (بحث منشور)، مجلة كلية التربية - الجامعة المستنصرية ٢٠١٨.
14. التقويم البديل لدى مدرسي التعليم الثانوي / ٢٠١٩
15. مخططات الذات المعرفية / ٢٠٢١
16. التعلم الاجتماعي العاطفي لدى طلبة المدارس الاعدادية ٢٠٢٣
17. دافعية المودة لدى طلبة الجامعة ٢٠٢٣

### ❖ الكتب الصادرة

- ١ - النفس في رؤية تربوية - ٢٠١٥.
- ٢ - النفس في رؤية معرفية - ٢٠١٦.
- ٣ - الشاعر في رؤى نفسية - ٢٠١٩.
- ٤ - التفكير ما بين التعلم والتعليم / ٢٠٢٣

**The biography**

**The person's full name**

**Wahida Hussein Ali Al-Rikabi**



**Al-Mustansiriya University - College of Education -  
Department of Science**

**Educational and psychological.**

**Introductory summary**

**Mobile: 07728198527**

**Email: [whydthsyn55@gmail.com](mailto:whydthsyn55@gmail.com)**

---

**University teaching/specialization in public and private  
creativity and its relationship to psychological, emotional  
and social formations**

**And spiritual**

**Brief words, not brief paragraphs, in addition to**

**Some professional experience.**

**. Full name: Wahida Hussein Ali. . Bachelor of Education  
and Psychology, University of Baghdad - College**

**Education - Ibn Rushd 1990. Master's degree in Educational  
Psychology - University of Baghdad - College**

**Education - Ibn Rushd - Department of Educational and  
Psychological Sciences 1996. Ph.D. - Educational Psychology,  
Al-Mustansiriya University-**

**College of Education - Department of Educational and  
Psychological Sciences - 2001 Academic Certificates**

**. Doctorate degree in educational psychology from the  
university**

**Al-Mustansiriya, Department of Educational and  
Psychological Sciences.**

**. Bachelor's degree in college psychologyV:09**

**Al-Mustansiriya University of Education. Awards and  
academic honors**

**Obtaining a number of creative shields, certificates of honor,  
and books of thanks and appreciation**

**Academic and teaching experience. Supervising a group of master's theses**

**And Ph.D. 1- Spatial intelligence and its relationship to the focal cognitive style**

**Examination, Master's Thesis / 2012 2- Self-compassion and its relationship to social interaction - Thesis**

**Master's 2015. Delaying academic gratification and its relationship to cognitive style**

**Meditation - Impulse), Master's Thesis 2016.**

**- Creative leadership and its relationship to administrative communication, thesis/ 2017 Master**

**The effectiveness of Lipman's training program for children's philosophy in learning to think for primary school students. Doctoral dissertation 2017**

**-6 The effectiveness of a training program based on grounded learning**

**The brain in developing contemplative thinking among female students**

**Preparatory School, Thesis: Doctorate / 2018**

**The effectiveness of a training package for awareness in alternative assessment for primary school teachers and the extent of their use of it. Message PhD 2019**

**The effectiveness of a training program based on the dominance of both sides of the brain in developing habits of mind / 2020**

**Psychological well-being, friendliness motivation, and their relationship to vitality**

**Conscience among middle school teachers 2022**

**What are the banking terms and conditions for Syrian companies?**

**Messaging**

**Continuing Education Division family.. Continuing Education Division activities for today...**

**Cognitive self-schemas and their relationship to multiple perceptions of motivation and the creative cognitive environment / Doctoral dissertation 2022 :**

**Social-emotional learning and its relationship to positive emotions and mental fitness among secondary school students / dissertation**

**PhD: 2023. Discussing a group of master's and doctoral theses at Al-Mustansiriya University, the University of Baghdad, and the University of Dhi Qar**

**And Babylon and Diyala, including the educational implications of mental health in Islamic thought. Doctoral dissertation - Diyala University - College**

**Education - Department of Educational Guidance. .  
Psychological adjustment and its relationship to brain control**

**University of Baghdad - College of Education Ibn Rushd.**

**Short-term memory and its relationship to cognitive speed**



**Dhi Qar University - College of Education.**

**Narcissistic rivalry and its relationship to the psychological and nervous learning style and thinking control among university students**

**Self-protection and its relationship to what is beyond emotion  
Mental fitness and its relationship to beyond motivation among university students**

**Courses taught:**

**For the initial stage 1- Measurement and evaluation.**

**- General psychology.**

**Educational psychology**

**- Personality psychology**

**e Educational Statistics.**

**-6 Experimental psychology.**

**Individual differences.**

**Cognitive psychology.**

**And - social psychology.**

**- 10 Developmental psychology.**

**-11 Learn to think**

**Subjects taught to graduate students**

**-1 Master's degree**

**-1 Learning theories**

**Educational psychology**

**Cognitive psychology**

**- Administrative psychology**

**-2 Doctorate**

**-1 Developmental psychology**

**- Cognitive linguistics**

**Learning thinking skills**

**- Participation in seminars to develop research variables**

**Professional affiliation or associations**

**. Activities and achievements**

**.1 Work in the psychological office in the Student Union for the period**

**1995-1998**

**.2 Work in the Educational Guidance Unit in the Presidency**

**Al-Mustansiriya University for the period from 2010 - 2011**

**.3 Participation in extension activities 2024-2013**

**Participation in scientific committees and postgraduate studies/**

**Participation in scientific committees and postgraduate studies/**

**2024-20019**

**Participation in cultural and social committees 2022-2019**

**.3 Member of the General Union of Iraqi Writers/1991**

**4. Professional affiliation or associations**

**Association of Educational and Psychological Sciences /  
University of Baghdad**

**Childhood Association**

**Women's Protection Association**

**. Activities and achievements-**

**.1 Working in the psychological office of the Student Union**

**And youth for the period from 1995 - 1998. 2. Work in the  
Educational Guidance and Research Unit**

**Social Affairs at the Presidency of Al-Mustansiriya  
University for the period 2010-2011**

**3 Working in civil society institutions and holding courses to  
empower abused women and restore their role**

**Vital at home and work. 4. Member of the General Union of  
Iraqi Writers) poet.(**

**Publication of poetry collections, Hymns for the Daughter of  
the Wind, 1998, Dar Al-Iraqi Affairs.**

**On the roof of the same / 2010 in the unconsciousness of a  
palm tree - 2019, Union of Authors and Writers.**

**- Motherhood Poem / 2023**

**Scientific publications**

**.1 A comparative study of students' cognitive styles**

**University Master's Thesis.(**

**2 A correlational study between creativity and some characteristics**

**Al-Nafah revolutions Al-Turkiyam**

**The Psychology of Poets (PhD dissertation.(**

**3 Alienation and its relationship to the self-concept of war disabled persons. Published research, Journal of the Society of Educational and Psychological Sciences - University of Baghdad - 2004. 4. Testing the theory of matching and complementarity in choosing a partner, published research - Journal of the Association of Educational and Psychological Sciences - University of Baghdad - 2004. 5. Car bomb syndrome among university students - research**

**Publication of the Journal of the Association for Educational and Psychological Sciences-2005**

**.6 The phenomenon of drugs among university students - research**

**Published field research (Al-Nahrain University Journal 2010. 7. Extremism and its relationship to behavioral disorders among students**

**University, published research - Education Journal - University of Babylon.**

**8. Psychological and educational reform in the thought of Imam Ali**

**Published research - Al-Abbas Shrine - University of Karbal  
2012**

**.9 Parental interaction across generations - published research, Mutah University - College of Education - Department of Educational and Psychological Sciences - Jordan.**

**.10 The phenomenon of poverty and unemployment among university students - published research - Yarmouk University - College of Education - Department**

**Educational and Psychological Sciences - 2017 - Jordan - Irbid.**

**.11 A strategy for accepting abuse by the wife. Professor-student published research), Journal of the College of Education - Al-Mustansiriya University 2016.**

**.12 Academic responsibility and its relationship to moral awareness among university professors, published research - college journal**

**Education for Girls - University of Baghdad. 13. The concept of number among kindergarten children, published research) Journal of the College of Education - Al-Mustansiriya University 2018**

**.7Extremism and its relationship to behavioral disorders among students**

**University, published research - Education Journal - University of Babylon. 8. Psychological and educational**

**reform in the thought of Imam Ali, published research - Al-Abbas Shrine - University of Karbala 2012**

**And parental interaction across generations - research published at Mutah University - College of Education - Department of Educational and Psychological Sciences - Jordan.**

**.10 The phenomenon of poverty and unemployment among university students - research**

**Publication - Yarmouk University - College of Education - Department of Educational and Psychological Sciences - 2017 - Jordan - Irbid. 11. A strategy for accepting abuse by the wife - the professor - the student, published research), Journal of the College of Education - Al-Mustansiriya University 2016.**

**.12 Academic responsibility and its relationship to moral awareness**

**University professors have published research - Journal of the College of Education for Girls - University of Baghdad.**

**.13 The concept of number among kindergarten children, published research(**

**Journal of the College of Education - Al-Mustansiriya University 2018. Alternative assessment for secondary education teachers / 2019**

**.14 Cognitive self-schemas / 2021-15- Social-emotional learning among middle school students 2023**

**Affection motivation among university students 2023**

## **Published books**

**- 1 The soul in an educational vision - 2015.**

**The soul in a cognitive vision - 2016. The poet in psychological visions - 2021.**

**- Thinking between learning and teaching / 2023**